
فرهاد خادمی 	
دقیقــاً انتخابات پیش رو مانند مســابقات جام جهانی 
اســت که یک گروه یا دو گروه، »گــروه مرگ« نام می 
گیرد. انتخابات زودرس در کشــور، باعث بهت همگانی 
و ســردرگمی گروه ها و جریان های سیاسی شده است و 
حالت »گروه مرگ« را پیدا کرده که هواداران و تماشاگران 
میلیونی این مسابقه در حال چرتکه انداختن هستند که 
اگر این برود کنار، رأیش به حساب فلانی ریخته می شود 

و اگر آن دو تا بروند کنار، آرای بهمانی تقویت می شود!
 خلاصه همه ملت در حال»شش و بش« هستند که چه 
خواهد شد؟ آیا در وقت قانونی ۱۲ ساعته، تکلیف نامزد 
پیروز و در نهایت »مستاجر پاستور« معلوم می شود و یا 

این که مسابقه به وقت اضافه کشیده خواهد شد؟
برآنم در این فرصت کوتاه تحلیلی داشــته باشم بر این 
نکته که مسابقه  ۸ تیر ماه چه سرانجامی خواهد داشت و 
سوت پایان وزارت کشور چه وضعیتی را رقم می زند؟ناچار 
برای این که کمی تاقسمتی تحلیلمان مستند باشد باید 
به آمار رجوع کنیم و در یک مقایسه تطبیقی، نتیجه ای 
با کمترین خطا بگیریم. البته ذکر یک نکته نیز ضروری 
است که آیا در روز جمعه هشتم تیر ماه »استادیوم ایران« 
با ظرفیت کامل تماشاگران )رای دهندگان( پر خواهد شد 

یا نه؟
حضور تماشاگران و تشــویق تیم مورد دلخواهشان در 
تعیین نتیجه مسابقه اصلی ترین تاثیر را خواهد داشت که 

به هیچ وجه نباید از آن غافل باشیم و روح این وجیزه نیز 
به این مهم متوسل است.

از زبان آمار  
در انتخابات ســال ۱۴۰۰ تعداد واجدین شــرایط رأی 
دادن ۵۹ میلیون و۳۱۰ هزار و ۳۰۷ نفر بود که شــهید 
رئیسی با کسب رای 30/39 درصد واجدان رأی دادن و 
17/62 درصد رأی شرکت کنندگان در انتخابات با کسب 
۱۸میلیون رأی، پیروز میدان شد، محسن رضایی و قاضی 
زاده هاشمی هم به ترتیب 79/11 درصد و 45/3 درصد 
رأی شرکت کنندگان را بدست آوردند و عبدالناصرهمتی 
نیز با کسب ۲میلیون و ۴۲۷ هزار رأی میزان 28/8 درصد 

شرکت کنندگان را بدست آورد.
در حقیقت نامزدهای اصولگرای دوره سیزدهم انتخابات 
ریاست جمهوری مجموعا۲۲  میلیون و۴۱۱  هزار و ۷۱۸ 
رأی کســب کردند که معادل ۳۷تا 38 درصد واجدین 
شــرایط رأی می باشند. اما با حضور۵  نامزد »اصولگرای 
مدرن، تندرو و ســنتی« آیا این ۳۷یا 38 درصد افزایش 

می یابد یا کاهش؟
لذا برای اینکه یکی از نامزدهای پنجگانه اصولگرایان، این 
دوره از انتخابات همان روز جمعه، مســتقیماً به پاستور 
برود، مستلزم کسب بیش از 25 میلیون رأی خواهد بود 
و باید برای تحقق این میزان رأی مشارکت عمومی مردم 
به 75 درصد و بیشــتر افزایش یابد که باید گفت آیا این 

میزان مشارکت مقدور است؟آنچه که درنگاه اول شاهد 
آن هستیم، تعدد نامزدهای اصولگرا و سماجت آن ها بر 
تا آخر خواهیم ماند است )قالیباف جلیلی و پورمحمدی( 
کــه اگر نامزدهای اصولگــرا روی یکنفر توافق نکنند، با 
شــدت ریزش رأی در اردوگاه اصولگرایان روبرو خواهیم 
بود و از طرف دیگر، اگــر اصلاح طلبان با تمام  توان به 
میدان بیایند و یک بسیج عمومی به هر طریقی در کشور 
راه بیندازند، پزشــکیان با کسب رایی حدود 18 میلیون 
)معادل 50 تا 55 درصــد آرا( می تواند پیروز میدان در 

همان دور اول مسایقه هشتم تیر باشد.
لذا در می یابیم اگر انتخابات روز جمعه هشــتم تیر ماه 
بخواهد در همان وقت قانونی 12ساعته، پیروز میدان خود 
را بشناسد، نیازمند یک مشارکت فوق تصور و بسیار بالا 
خواهیم بود که به مرز 80 درصد برسد که فقط امدادهای 

غیبی می تواند این معجزه مشارکت را رقم بزند.

وقت اضافه چگونه و چطور؟  
اما این که چگونه ممکن است انتخابات به دور دوم کشیده 
شود، باید بگوییم که اگر میزان مشارکت مردمی در حد 
50 درصد باشد و از اردوگاه اصولگرایان قالیباف، جلیلی و 
پورمحمدی با سماجت هر چه تمامتر بخواهند در میدان 
بماننــد )که احتمالا هم می مانند( و به نفع یک نفر کنار 
نروند و اصلاح طلبان هم نتوانند بالطایف الحیلی بر میزان 
مشارکت بیفزایند و اقبال عمومی هم به آن ها کم باشد، 

در این صورت با شکسته شدن آراء اصولگرایان و تقسیم 
رأی آنان، پزشکیان با یکی از دو نفر قالیباف و جلیلی به 
دور دوم خواهند رفت و احتمال اینکه پزشــکیان میزان 
رأیش پایین تر از این دو نفر باشــد و دور دوم رقابت بین 
قالیباف و جلیلی برگزار شــود بسیار دور ازانتظار است و 
یقیــن دارم که دور دوم »دو قطبی کامل اصلاح طلب – 
اصولگرا« شــکل خواهد گرفت که ممکن است وضعیت 

سال 1384 تکرار شود!

وساطت شیوخ و ریش سفیدان اصولگرا  
اگر پورمحمدی، زاکانی و قاضی زاده هاشمی به نفع یکی 
از دو نامزد »قالیباف و جلیلی« کنار نروند، شاهد انشقاق 
بیشتر در حوزه رأی اصولگرایان خواهیم بود و آراء جلیلی 
و قالیبــاف هر کدام بین 7 تا 8 میلیون رأی می شــود و 
بــاز هم معلوم نیســت تحرکات جبهــه اصلاح طلبان 
به چه شــکلی شــود که قطعا از این چند دستگی بهره 
لازم رامی برند و ممکن است که پزشکیان را یکضرب به 
پاستور بفرستند. بنظر می رسد برای جلوگیری از پیروزی 
پزشکیان، باید شیوخ و ریش سفیدان اصولگرایان بطور 
جــد به میدان بیایند و به آنان »تکلیف« کنند که 4 نفر 
به نفع یک نفر کنار برود تا شاهد تکرار دوم خرداد دیگری 
نباشند که اگراین وساطت جدی صورت نگیرد، صبح نهم 
تیرماه، انگشت به دهان گزیدن و دست روی دست زدن و 

افسوس خوردن اصولگرایان فایده ای ندارد.

یک جامعه شناس ؛

ل های شورای نگهبان استدلا

گذاشتن لاریجانی کنار   برای 

کننده نیست  قانع 

پرویز امینی، جامعه شناس و تحلیلگر سیاسی اصولگرا 
بر این باور است که یکی از مولفه های مشارکت ساز، 
نشان دادن "توانایی تغییر" از سوی نامزدها در رقابت 

هاست.
زمان زیادی به برگزاری انتخابات ریاســت جمهوریِ 
زودهنگام ۸ تیرماه ســال جاری و همچنین مشخص 
شدن منتخب نهاییِ ریاســت جمهوری باقی نمانده 
اســت و در این میان، آنچه بیش از همه مورد توجه 
سیاســیون، احزاب و کاندیداهای ریاســت جمهوری 
است »میزان مشارکت« مردم و شور و شوق انتخاباتیِ 
آن ها ســت که به عقیده بســیاری از کارشناسان و 
تحلیلگران به ویژه جامعه شناســان سیاســی، هنوز 
جامعــه و فضای اجتماعی، چهــره انتخاباتی به خود 

نگرفته است.
پرویز امینــی، جامعه شــناس و تحلیلگر سیاســی 
اصولگرا در گفت و گو ی بر این باور اســت که یکی از 

مولفه های مشارکت ساز، نشان دادن "توانایی تغییر" 
از ســوی نامزدها در رقابت هاست بدین معنا که افراد 
بــاور کنند نامزدهای انتخابات علاوه بر شــعار تغییر 
دادن، به بهبود زندگی اقتصادیِ آنان نیز کمک کنند.

او در واکنش به بحث روند تایید و رد صلاحیت ها از 
سوی شــورای نگهبان و همچنین ضمن تایید نتیجه 
منفــی آن در مشــارکت مردم، می گوید: اســتدلال 
های شــورای نگهبان برای کنار گذاشتن لاریجانی از 
کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوریِ دوره قبلی 

و دوره فعلی، قانع کننده نیست.
وی در پاســخ به این ســیوال که حدود یک هفته از 
تبلیغات انتخابات می گذرد به نظر می رســد آن شور 
و شــوق و هیجان انتخاباتی که بین مردم باید ببینیم 
را شــاهد نیســتیم در واقع به نوعی انتخابات دغدغه 
احزاب و سیاسیون است و دغدغه مردم نیست، راهکار 
شــما برای اینکه انتخابات را به متــن زندگی مردم 

بیاوریم چیست؟
غیــر از مــوارد کلان مثــل تغییر در زیســت جهان 
جامعه ایرانی و تحول در نظام ارتباطی، شــکافی که 
بین امر اجتماعی و امر سیاســی و رادیکالیسم تحریم 
خواهی در چند انتخابات گذشته در تضعیف مشارکت 
سیاسی و اجتماعی نقش داشته اند، چیزی که در این 
انتخابات برجســته است، غلبه مواجهه کارشناسی در 
رقابت های انتخاباتی است که به طور طبیعی ظرفیت 

تولید هیجان مورد نیاز جامعــه در دوره رقابت های 
انتخاباتــی ندارد و فضای اجتماعــی چهره انتخاباتی 
نمی گیــرد. به یک معنــا نامزدها یا فاقــد کاراکتر 
سیاســی و ایدئولوژیک اند یا از خود سیاست زدایی و 

ایدئولوژیک زدایی کرده اند مثل جلیلی...
وی گفت :دو پیشــنهاد بــرای مشــارکت مردم در 
انتخابات ریاســت جمهوری ،رســانه ای شــدن امر 
سیاسی بر اثر تغییر در نظام ارتباطی، ظهور سیاست 
در میدان و خیابان و تشکیل اجتماعات بزرگ حرکت 

ساز را محدود کرده است.
 بنابراین دو پیشنهاد می توان کرد یکی بازتولید وجوه 
سیاســی و ایدئولوژیک در نامزدهــا و محدود کردن 
ظهور وجوه کارشناســی و دیگری بــه میدان آوردن 
پایگاه های اجتماعی و هواداران در سطح عینی جامعه 
از طریق میتینگ ها و اجتماعات انتخاباتی و مردم به 
کاندیدایی رأی می دهند که زندگی اقتصادی شــان 

را بهبود بخشد.
وی در پاســخ ســیوال  این که برخی پیش بینی می 
کننــد در این مناظرات هم که امــروز اولین دور آن 
برگزار می شــود شــاهد برخی منازعه ها و دعواهای 
سیاســی و حتی تهمت زدن ها باشیم، یا اینکه برخی 
کاندیداها به سمت دادن وعده های غیرمعقول بروند 
بــا این تصور که مشــارکت را از ایــن طریق افزایش 

دهند، واقعا این روش ها جواب می دهد؟

بخشی از علل و انگیزه مشارکت پذیر شدن انتخابات، 
یافتن نامزدی است که رای دادن به او بتواند اوضاع و 
احوال کشور را بهتر کند و بنابراین یکی از مولفه های 
مشــارکت ساز، نشــان دادن "توانایی تغییر" از سوی 

نامزدها در رقابت هاست.
در واقع افراد باید باور کننــد که نامزدهای انتخابات 
علاوه بر شعار تغییر می توانند، تغییر مورد نیاز جامعه 

از نظر بهبود زندگی اقتصادی را انجام دهند.
وی گفت :رویه شــورای نگهبان خصوصا در دو تا سه 
انتخابات گذشــته قابل فهم نیست و موجب شگفتی 
شده است. مثلا استدلال هایی که برای کنار گذاشتن 
علی لاریجانی در دو انتخابات گذشته بیان شده است، 
اســتحکام ندارد و قانع کننده نیست. این وضعیت به 
نهاد اجماعی بودن شورای نگهبان نیز ضربه می زند.
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گشایی مسئولان به وعده باز
کنند  معدن ذغالسنگ سنگرود عمل 

خبرروز

خبر  روز

به گفته کارگران ســابق معدن زغال سنگ سنگرود علارغم وعده 
بازگشــایی این واحد معدنی؛ هنوز فعالیــت این واحد معدن آغاز 
نشــده و جوانان بیکار و جویای کار منطقه منتظر شــروع به کار 

هستند.
تعدادی از کارگران ســابق معدن زغال سنگ ســنگرود در واحد 
زغال ســنگ البرز غربی از وضعیت نامعلوم این واحد معدنی بعد از 
برگزاری مراسم بازگشایی آن از سوی بخش خصوصی و با همراهی 

مسئولان استانی انتقاد کردند.
یکی از کارگران سابق معدن ذغال سنگ سنگرود در این باره گفت: 
قرار بود بعد از مراســم افتتاحیه که در تاریخ ۲۱ اسفند ماه ۱۴۰۱ 
برگزار شــد، این واحد تولیدی که بعد از ۸ سال تعطیلی به بخش 
خصوصی واگذار شده است؛ سریعا با جذب کارگران سابق و نیروی 
کار جدید فعالیت تولیدی خود را از ســر بگیرد که این اتفاق هنوز 

عملی نشده است.
به گفته وی، معدن زغال ســنگ ســنگرود کــه در منطقه فاراب 
شهرســتان رودبارواقع شــده، از اواخر دی ماه ســال۹۳، به بهانه 
غیراقتصادی بودن با حدود ۳۷۰ کارگر و کارمند تعطیل اعلام شد.

او در توصیف وضعیت کارگران بیکار شده این واحد معدنی افزود: 
همه کارگران قراردادی شــاغل در این واحد معدنی بازنشســته و 
فقط تعدادی کمی باقی مانده اند که در معادن سایر استانها شاغل 

شده تا به بازنشستگی برسند.
به گفته این فعال کارگری، معدن سنگرود بزرگترین واحد معدنی 
تولید ذغالسنگ اســتان گیلان به حســاب می آید که سالهاست 
فعالیت این واحد معدنی به بهانه غیراقتصادی بودن، متوقف شــده 

است.
 البته هرچند وقت یکبار از ســوی مسئولان استانی و شهرستانی 
خبرهایی مبنی بر بازگشایی معدن سنگرود و شروع به کار کارگران 

دیده می شود اما در واقعیت خبری نیست.
او گفت: در سال های گذشــته تجمعاتی در اعتراض به بلاتکلیفی 
این واحد معدنی و کارگران در مقابل نهادهای مختلف برگزار شد. 
دلیل اعتراض چندســاله کارگران این معــدن بلاتکلیفی وضعیت 
معــدن، معوقات مزدی و مطالبات کارگران بازنشســته ای بود که 
هنوز بعد از گذشــت ۸ سال پیگیری از سازمان تامین اجتماعی و 

سازمان ایمیدرو برآورده نشده است.
این کارگر معدن زغال ســنگ سنگرود با اشاره به اینکه مسئولان 
باید به وضعیت این معدن و اشتغال کارگران منطقه توجه بیشتری 
کنند، در ادامه افــزود: اخیرا وزیر صنعت، معــدن وتجارت وعده 

بازگشایی این واحد معدنی را در سفر به گیلان داده است.
به گفته وی؛  آقای عباس علی آبادی )وزیر صنعت معدن و تجارت( 
در این ســفر وعده کرده این واحد معدنی را برای ســومین بار به 
مزایده خواهد گذاشــت و اگر چنانچه سرمایه گذار خصوصی پیدا 
کند، ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( را برای برعهده گرفتن سهمی از آن، مسئول خواهد کرد.

وی گفت: امیدواریم وعده ۱۰ســاله مسئولان برای بازگشایی این 
واحد معدنی به نتیجه برســد چراکه نداشتن توان مالی و مدیریت 
پیمانکاران در ســال های گذشــته موجب خســارت جانی و مالی 

زیادی به کارگران معدن و در نهایت اهالی منطقه شده است.

کشید؟! آیا مسابقه ۸ تیر، به وقت اضافه خواهد 

 ë  صفحه2

برای مقابله با قاچاق بنزین
 چاره اندیشی شود

نماینده نقده و اشــنویه در مجلس شورای اسلامی 
با بیان این که با قاچاق بنزین مواجه هستیم، گفت: 
از یک طرف شــاهد واردات بنزین هستیم و از یک 
طرف دیگر بنزین قاچاق می شــود که باید تدبیری 

برای آن اندیشیده شود...

 ë  صفحه3

کشور:  وزیر 

همه سلایق و گروه های سیاسی مردم
 را به شرکت در انتخابات دعوت کنند

وزیر کشور با بیان اینکه امیدوارم حداکثر مشارکت 
اتفاق بیفتد، تصریح کرد: از همه سلایق و گروه های 
سیاســی می خواهیم در میدان باشند و مردم را به 

شرکت در انتخابات دعوت و تشویق کنند...

عناوین منتخب

که در اردوگاه اصولگرایان افتاد ؛ پس لرزه های طوفانی 

»ظریف« و محکم!
صفحه 2

گرفتن بخش خصوصی  نادیده 
توسط  دولت 

آرمان خالقی 	
قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران

برای جذب و تشــویق مردم به مشــارکت فعــال در عرصه 
اقتصاد، اقدامات مهمی باید صورت گیرد. یکی از این اقدامات 
کلیدی، عقب نشــینی دولت از تصدی گــری و بنگاه داری در 
اقتصاد اســت. تا زمانی که ســهم و حضور دولت در بخش 
اقتصاد بیش از 80 درصد باشــد، فضای لازم برای فعالیت و 
حضور بخش خصوصی فراهم نخواهد شــد. در حال حاضر، 
دولــت نقش فعالــی در بنگاه داری و مدیریت شــرکت های 
اقتصــادی ایفا می کند و هنوز از عرصه تصدی گری ها به طور 

کامل کناره گیری نکرده است...

یادداشت

متن کامل در صفحه 3

گزارش

تحلیل

صنعت داروسازی این روزها با چالش های متعدد
گریبان است  دست به 

سنگ بزرگ مشکلات
 پیش پای صنعت دارو

حبیب احسنی پور / گروه جامعه 	

صفحه  4

صفحه  2

کند دولت  چهاردهم  لایحه منع خشونت علیه زنان را اجرا 

انتظارات به حق زنان
 از دولت جدید  

این 4 نفر اپوزیسیون دولت رئیسی 
بودند و خبر نداشتیم؟!

راه نفتی رئیس  جمهور آینده  باید از منافع ملی بگذرد

لان نفتی در تیررس  دلا
دولت چهاردهم 

اقتصادی

4

2 

3

کشور را پیگیری  توسعه 
می کنم

صفحه  3

سرانجام برجام در دولت آینده ایران چیست؟

پلن تهران برای واشنگتن
ساناز نفیسی  	

که اشراف بیشتری بر واقعیت های اقتصاد دارد نامزدی باید انتخاب شود 

مانور کاندیداها بر معیشت مردم مانور کاندیداها بر معیشت مردم 
3

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

www.yadegaremrooz.ir



www.yadegaremrooz.ir
yadegar.emroz@gmail.com 2ë

ë
پنجشنبه 31 خرداد ماه 1403 
شماره 1568

سیاسی

سه کاندیدای اصولگرا به تندی به اظهارات 
جواد  محمد  دادند.اظهارات  پاسخ  ظریف 
ظریف با واکنش تند سه کاندیدا از طیف 
اصولگرا مواجه شــده اســت. وزیر امور 
خارجه پیشین کشــورمان روز سه شنبه 
با شرکت در میزگرد سیاسی تلویزیون با 
دفاع از برجام و دیپلماسی دولت روحانی 
ابعادی از آنچه در این مدت گذشــت را 

روایت کرد. 

او گفت: »سیاســت جمهوری اسلامی براساس 
قانون اساسی توسط مقام معظم رهبری به صورت 
خطوط کلی ارائه می شود و سه اصل عزت، حکمت 
و مصلحت راهنمای سیاســت خارجی اســت و 
چارچوب سیاست خارجی را تشکیل می دهد. در 
این سیاست خارجی بسیار بسیار مهم است چه 
کسی در خیابان پاستور و در خانه رئیس جمهور 
نشسته است، رئیس جمهور است که سیاست ها 
را می ســازد و برای تصویب به شورایعالی امنیت 
ملی و به حضور مقام معظم رهبری ارائه می کند. 
رئیس جمهور است که سیاست ها را اجرا می کند 
و کسی که با نگرش روشن هم خودش خط دارد 
ولی باور دارد باید از متخصصان و کارشناســان 
اســتفاده کند، این فرد می تواند در آینده کشور 

نقش داشته باشد.«
ظریــف در واکنش بــه صحبت هــای ایزدی، 
کارشناس برنامه و اظهارات کاربران شناخته شده 
و ناشناس مربوط به جریان فکری جلیلی، گفت: 
تحریم را با عدد نمی شــمارند و این کار مغلطه  
اســت. می گویند 800 تحریم دوره احمدی نژاد 
را ظریف به 1۵00 تحریم رســاند. دو تحریم بر 
خود من اعمال شد. این تحریم ها مربوط به افراد، 
نهادها و شرکت هاست. اما بپرسید سیستم بانکی، 
نفت، پتروشیمی و کشــتیرانی ایران چه زمانی 

تحریم شد؟«
وزیر خارجه پیشین کشورمان درباره ادعای وضع 
تحریم های جدید پس از برجام، گفت: »کاتسا هم 
تحریم جدیدی نداشت. قانون کاتسا هیچ تحریم 
جدیدی ندارد چون برجام اجازه نمی داد تحریم 
جدیدی توســط آمریکا وضع شود. تحریم های 
پیشین را یکپارچه کرد. مردم ما دیدند در سال 
۹۵ و ۹۶ دو ســال متوالی تورم تک رقمی و رشد 
دورقمی داشتیم.« این دیپلمات پیشین کشورمان 
در پاسخ به یکی از پرسش کنندگان گفت: »من 
هم می توانم بگویم همان دوران می گفتند اینکه 
آمریکا می گوید از برجام خارج می  شــود جنگ 
زرگری اســت چون برجام به نفع آمریکا اســت 
بنابراین از این بحث ها اســتفاده نکنیم.« ظریف 
ادامه داد: ایران تنها کشــوری بود که توانست از 
اسنپ بک استفاده کند و در همان دولت روحانی 
که شما از آن دلخور هستید توانستیم آمریکا را 
سه بار در شــورای امنیت سازمان ملل محکوم 
کنیم و سانتریفیوژهای آی آر ۴ ایران را به ای آر 9 
و غنی سازی را از 20 درصد به ۶0 درصد برسانیم. 
وی در پاسخ به این سوال که چرا بایدن به برجام 

برنگشت؟
 پاسخ داد: »بایدن قصد برگشت به برجام را داشت 
اما به دو دلیل برنگشت؛ اول اینکه اسرائیل اجازه 
نداد و پس از آن آقای فخری زاده به شهادت رسید 

و عامل دیگر مصوبه قانون راهبردی مجلس بود، 
نگذارید که بگوییم در آن ۶ ماه تلخ چه گذشت.« 
ظریــف بیان کــرد: »در آن ۶ ماه تلــخ ما بارها 
می توانستیم برجام را زنده کنیم و ۳ سال از این 
فلاکت زجر نکشیم. اگر تعداد تحریم ها در دولت 
آقای روحانی با ترامپ از هزار تحریم شــد هزار و 
پانصد تحریم، در دولت شــهید رئیسی از ۱۵۰۰ 
تحریم به ۲ هزار و ۵۷۰ رسید، یعنی در ۸ سال 
۵۰۰ تحریم اضافه شــد، در ۳ سال هزار تحریم 
اضافه شــد؛ اگر می خواهیم با عدد ســر مردم را 

شیره بمالیم درست بمالیم.«
وی با نشان دادن نمودارهای مربوط به نرخ تورم 
ادامه داد: »مردم ببینید در زمان تحریم چه شد؟ 
ببینید مردم تورم تان را کجا بردند؟ مردم ببینید 
رشــد اقتصادی و فروش نفت تان را کجا بردند؟ 
گفتند ما یاد دادیم چگونه نفت را بفروشند، نخیر 
وقتی آقای بایدن آمد سیاست این شد که پیچ را 
شــل کنند. اجازه بدهید آقای ترامپ برگردد آن 
وقت ببینیم دوستان چه می کنند؟« وزیر خارجه 
پیشین کشورمان تاکید کرد: اگر برجام بد بود چرا 
ترامپ از آن خارج شد،  اگر می گویید خارج شدن 
ترامپ از برجام بد بود، مگر ترامپ از قرارداد آب و 
هوا خارج نشد؟ مگر ترامپ از قرارداد موشک های 
میان برد خارج نشد؟ آیا آن ها را هم شوروی سابق 
بد مذاکره کرده بود؟ چرا خطای استعمارگر را به 

پای مبارزین با استعمار می آوریم؟
این سخنان ظریف اما به مذاق اصولگرایان خوش 
نیامد و کاندیدهای آن ها همان شــب پاسخ او را 
دادند.محمدباقر قالیباف نامزد چهاردهمین دوره 
ریاســت جمهوری در گفتگوی ویژه خبری در 
واکنش به صحبت های محمدجواد ظریف گفت: 
چندین سال است که در این باره بحث می کنیم، 
به نظر من همین اقدام راهبری که می گویند مانع 
این کار است درست نیست. وی در گفتگوی ویژه 
خبری بیان کرد: گفته اند که قانون راهبردی مانع 
این کار شده که حرف درستی نیست؛ گفته شد 
که باید اقدامات را بر اســاس سیاست های کلان 
انجام دهیم سوالم این است که مگر رهبر انقلاب 
یک ســال قبل نفرمود که قانون اقدام راهبردی 
کشور را نجات داد و تکلیف را روشن کرد و همه 
را از بلاتکلیفــی درآورد؛ اگر معتقدیم پس چرا 
می گویید قانون اقدام راهبردی مانع توافق شد؟ 
پس تبعیت شما کجاست و کجا تابع سیاست ها 
بودید. وی گفت: بنده عضو شورای عالی امنیت 
ملی بودم، این شــورا مجلــس را مکلف کرد که 

مجلس درباره خروج از برجام قانون گذاری کند. 
این قانون تصویب و ابلاغ شــد حالا باید بگویید 
این قانون مانع بوده است؟ همانطور که حضرت 
آقا فرمود این قانون دســت مذاکره کننده را پر 
کرد. قالیباف یادآور شــد: بعد از خروج ترامپ از 
برجام، بحث این بود که مــا هم از برجام خارج 
شویم یا حخیر؛ نظری بود که ما هم خارج شویم 
به هر حال دولت تصمیمی گرفت و گفت که ما 
یک هفته برای برگشــت آن ها به برجام فرصت 
می دهیم و اگر برنگشتند تصمیم گیری می کنیم؛ 
یک هفته به دوهفته و یک و دو ماه تبدیل شد و 
این مسیر ادامه پیدا کرد، این همان بلاتکلیفی بود 

که حضرت آقا فرمودند.
وی ادامــه داد: چطور ما وقتــی چیزی از دولت 
امریــکا میخواهیم می گوید اختیار ما نیســت و 
دست کنگره است؛ مجلس با تصویب قانون اقدام 
راهبردی دست مذاکره کننده را پر کرد. در قانون 
آمده، پروتکل الحاقی را که داوطلبانه اجرا می شد 
رعایت نمی کنیم، چون از برجام خارج شده بودند 

و تحریم ها در حال اعمال بود.
قالیباف گفت: همان زمان دوستان گفتند که در 
این صورت جنگ می شود و یا اینکه غنی سازی به 
میزانی بالاتر رود، جنگ می شود، سوال این است 
که ما پروتکل الحاقی را برداشــتیم، اما آیا جنگ 
شــد؟ در واقع ما از انفعال بیرون آمده و دســت 
مذاکره کننده را پر کردیم. ادامه بحث ها در وین 
که تا دور ششم رفت، بر اساس این آورده ها بود، 

چیزی هم در برجام دنبال نشده است.
حمله زاکانی به ظریف: به شهید رئیسی   

جفا کردی
»علیرضــا زاکانی« کاندیدای انتخابات ریاســت 
جمهوری در برنامه میزگرد اقتصادی در واکنش 
به اظهارات ظریف گفت: پس فردا در مناظره، در 

مورد دوران این آقایان صحبت خواهم کرد.
وی در این باره گفت: امروز کارشناسِ همراه آقای 

پزشکیان به شهید رئیسی جفای بزرگی کرد.
زاکانی در ادامه گفت: پس فردا در مناظره حق این 
شهید را ادا می کنم و نشان می دهم در دورانی که 

این آقایان بودند چطور اقتصاد نابود شد.
وی افزود: اگر مسائل را بازکنم این بندگان خدا در 

کشور دچار مشکل خواهند شد.

ســعید جلیلی: دلار ۳ هزار تومانی ۳۰   
هزار تومان شد

سعید جلیلی هم شــامگاه سه شنبه در دیدار با 

مردم البرز گفت: برخی بر این باورند که در جهانی 
هســتیم که عده ای با قدرت زیاد وجود داند که 
آن ها با مناســبت هایی که در نظر گرفته اند و ما 
حداکثر در این جهان باید ســعی کنیم چندتا از 
مشکلات خود را حل کنیم. یازده سال پیش در 
انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۲ در مناظرات 
۲ نــگاه بود که یکی از ایــن نگاه ها می گفت ما 
مشــکلاتی را داریم شــما به ما رای بدهید و ما 
می رویــم و با کدخدای دنیــا توافق می کنیم و 

مشکلات کشور حل می شود.
وی اضافه کرد: نتیجه این صحبت ها این شد که 
با توافقات انجام شده ۱۵ بار در اسناد خود گفتند 
ایران به تعهدات خود عمل کرد است، اما نتیجه 
آن این شد که همه ابزار قدرت و توانمندی ها طی 
سال های ملت ما به دست آورده بودند و یک طرفه 
از توافق خارج شدند و تحریم هایی که ۸۰۰ مورد 
بود ۸۰۰ مورد دیگر به آن اضافه شد. تمام کسانی 
که می گفتند این توافقات درست است، چرخ های 
ســانتریفیوژ که خاموش شــد هیچ دلار ۳ هزار 
تومانی ۳۰ هزار تومان شد.جلیلی با بیان اینکه در 
سال ۹۷ به صراحت بیان کردند که در ازای همه 
توافقات و اجرای آن ها راهبرد فشــار حداکثری 
علیه ملت ایران دنبال شد، گفت: به گونه ای که 
نه تنها آمریکا بلکه هیچ کشور دیگری حق ندارد 
حتی یک بشکه نفت از ایران بخرد، اما با انتخاب 
شهید آیت الله سید ابراهیم رئیسی ریل گذر کشور 
عوض شد. وی با بیان اینکه ملت ما از حقوق خود 
دفاع خواهد کرد و مسیر پیشرفت خود را با قدرت 
ادامه می دهد، گفت: شهید رئیسی با درایت خود 
کاری کــرد که آمریکایی که می گفت ایران حق 
ندارد حتی یک بشکه نفت بفروشد از وزیر خارجه 
خود در ســنا آمریکا سوال می کنند که قرار بود 
ایران یک بشکه نفت نفروشد، اما در حال حاضر 
۲ میلیون بشکه نفت می فروشد که این رویکرد 
شهید جمهور است که مسیر پیشرفت کشور را 
معطل برخی نگاه ها و گفته ها نمی کند. جلیلی با 
بیان اینکه کسی که خود و توانمندی های ملتش 
را باور ندارد و طرف مقابل به صراحت به شکستش 
اعتراف می کند و مقام رسمی امریکا بیان کرده که 
راهبرد فشار حداکثری شکست فاحش خورد و 
وزیر خارجی آمریکا اعلام می کند ما نمی توانیم 
در برابر ایران مقاومت کنیم و امروز ایران توانسته 
۲ میلیون بشــکه نفت بفروشد، گفت:، اما برخی 
در داخل اعلام می کنند آمریکا نخواســته و این 
انتخاب تعیین کننده است و نباید در این انتخابات 
زیر فشار ها قرار گیریم و نادرست انتخاب کنیم. 
وی با بیان اینکه مسیری که ملت ایران در سال 
۱۴۰۰ کرد ریلی قطار سازندگی و موفقیت را با 
سرعت به راه انداخت، اظهار داشت: از سال ۱۳۹۲ 
تا ۱۴۰۰ نتیجه نگاه کسانی که می گفتند چرخ 
اقتصاد باید بچرخد طبق آمار خودشان در امان 
زمان رشد اقتصاد کشور منفی یا صفر بود. ما نباید 
زمان را از دست بدهیم، ما وقت تلف کردن زمان 
را نداریــم و امروز دولتی می خواهیم که از روزی 
که انتخاب می شــود فرصت ها را شناخته باشد؛ 
امروز ما به دولتی نیازمندیم که مباحث را خوب 
شناخته باشــد و هدفگذاری و برنامه ریزی کرده 
باشد تا از فردای انتخابات مسیر پیشرفت و جهش 

کشور را کلید بزند.

وزیر کشــور با بیان اینکه امیدوارم حداکثر مشارکت اتفاق 
بیفتد، تصریح کرد: از همه ســلایق و گروه های سیاســی 
می خواهیــم در میدان باشــند و مردم را به شــرکت در 
انتخابات دعوت و تشــویق کنند. احمد وحیدی در حاشیه 
هیئت دولت در جمع خبرنگاران، گفت: قانون از ما خواسته 
است تا انتخابات با هماهنگی شورای نگهبان برگزار شود.

 آنان نیز اســتدلال خودشــان را در برگــزاری انتخابات 

الکترونیــک در انتخابات مجلس داشــتند.وی ادامه داد: 
شــلوغی انتخابات مجلس در انتخابات ریاســت جمهوری 
نیست به همین دلیل شورای نگهبان ترجیح داده است که 
انتخابات ریاســت جمهوری اینگونه )دستی( برگزار شود، 
البته زیرســاخت های انتخابات الکترونیک فقط در برخی 

کلان شهرها قابل اجرا بود. 
وزیر کشــور از پیش بینی ۳۰۰ شعبه اخذ رای در خارج از 

کشور خبر داد و افزود: به دلیل حضور حجم قابل توجهی 
از شهروندان کشورمان در حج و عتبات عالیات، پیش بینی 
شــده تا با هماهنگی با مقامات عربستان و عراق بخشی از 
صندوق های اخذ رای در شــهرهای مختلف این دو کشور 
استقرار یابند.وحیدی با اشــاره به امنیت انتخابات، گفت: 
دو عنصر امنیت و سلامت برای وزارت کشور بسیار اهمیت 
دارد. با محوریت فراجا و کمک بســیج امنیت انتخابات را 

برقرار می کنیم. حدود ۱۷۰ - ۱۸۰ هزار نفر در این زمینه 
فعالیت خواهند داشت. وی مشارکت عمومی در انتخابات 
ریاســت جمهوری را افزایشــی دانســت و گفــت:  اعداد 
نظرسنجی ها روز به روز مشارکت بهتری را نشان می دهند. 
امیدوارم حداکثر مشــارکت اتفاق بیفتد. از همه سلایق و 
گروه های سیاسی می خواهیم در میدان باشند و مردم را به 

شرکت در انتخابات دعوت و تشویق کنند.

وزیر کشور: 
همه سلایق و گروه های سیاسی مردم را به شرکت در انتخابات دعوت کنند

پس لرزه های طوفانی که در اردوگاه اصولگرایان افتاد ؛

»ظریف« و محکم!

این 4 نفر اپوزیسیون دولت رئیسی 
بودند و خبر نداشتیم؟!

آقایان سعید جلیلی، محمدباقر قالیباف، علیرضا زاکانی و 
امیرحسین قاضی زاده  هاشمی در مناظره دیشب چنان 
نســبت به وضع موجود انتقاد کردند که اگر کسی انها را 
نشناسد، تصور می کند همین امروز وارد سپهر سیاسی 
ایران شــده یا دســتکم از جناح اپوزیســیون دولت در 

انتخابات شرکت کرده اند.
آنها از این که تورم در ایران مزمن شده، قیمت ها مدام بالا 
می رود، مدیریت دچار ضعف است، دخل و خرج مردم و 
به ویژه کارمندان و بازنسشتگان باهم نمی خواند، جوانان 
مشــکل ازدواج دارند، قانون اجرا نمی شــود و ... خیلی 

ناراحت بودند.
ایــن در حالی اســت که همه آنها به نوعی ســهامدار و 
همسوی دولت کنونی اند و اگر این مشکلات وجود دارد، 
خودشان نیز مقصرند و اگر ندارد، پس این همه نالیدن از 

مشکلات چرا؟!
همه شــان هم گفتند که برای حل این مشکلات راهکار 
دارند ولی نگفتند چرا در دولت همسوی خود، راهکارهای 

ادعایی را اجرا نکردند یا لااقل برای اجرا ارائه نکردند؟
این هم بماند که تا قبل از مناظره ها ، همین آقایان از این 
که در مسیر پیشرفت هستیم و هر روز قله های جدیدی 

را فتح می کنیم، چه سخن ها که نمی گفتند!
راستی این ها که می گویند می خواهند راه دولت رئیسی 
را ادامه دهند، جسارتاً به این سوال هم پاسخ دهند که اگر 
دولت سیزدهم نتوانسته به وعده هایش مانند تک رقمی 
کردن تورم عمل کند و مردم دچار مشکلات فهرست شده 
توسط آقایان شده اند، پس چرا می خواهند به آن مسیر 
ادامه دهند و اگر دولت موفق بوده، چرا این همه ســیاه  

نمایی می کنند؟!
شــاید هم این ها واقعاً اپوزیسیون دولت رئیسی بودند و 

ما نمی دانستیم!

سرانجام برجام در دولت آینده ایران چیست؟

پلن تهران برای واشنگتن
 

ساناز نفیسی 	
در شــرایطی که ایــران خود را برای انتخابات ریاســت 
جمهوری زودهنگام آماده می کند، گمانه زنی ها در باب 
سیاست خارجی تازه کشــورمان افزایش یافته و در این 
میان روابط تهران با واشنگتن در کانون توجه ها قرار دارد.
پس از شهادت ابراهیم رئیسی و تیم همراهشان، در حالی 
که ایران خود را برای انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری 
آماده می کند، گمانه زنی ها در باب سیاست خارجی این 
کشور در ارتباط با کشورهای کلیدی منطقه و فراتر از آن 

بسیار است.
تداوم تنش میان تهران و واشنگتن  

نشــریه چاینا دیلی در این باره نوشت، در شرایط کنونی 
روابــط ایران با ایالات متحده همچنان پرتنش اســت و 
ممکن است در آینده نزدیک اختلاف ها میان دو بازیگر 
ادامه یابد. ایران احتمالًا رویکردی اصولی برای مذاکرات 
درباره توافق هســته ای احتمالی اتخــاذ خواهد کرد اما 
تحریم های غیرموجه آمریکا می تواند مانع از دستیابی دو 
طرف به نقطه مشترک شود. به این ترتیب، مذاکرات بر 
سر توافق هسته ای جدید بدون کمک طرف های ثالث 
نمی تواند پیشرفت کند. همزمان حمایت آشکار ایالات 
متحده از حمله وحشیانه اسرائیل به نوار غزه یکی دیگر از 
نقاط اصطکاک عمده بین تهران و واشنگتن است. حمله 
بی وقفه اسرائیل به غزه همچنین مذاکره برای آتش بس 
در مناقشه اسرائیل و فلسطین و حل مسئله فلسطین را 
دشوارتر کرده و حمایت مالی و تسلیحاتی ایالات متحده 
از تل آویو، می تواند شانس پایان دادن به درگیری را بیش 

از این کاهش دهد.
تاکید تهران بر سیاست »اول همسایگان«  

در چنین شــرایطی، لغو تحریم های آمریکا علیه ایران و 
احترام به حاکمیت ایران می تواند به پیشــبرد مذاکرات 
درباره توافق هســته ای جدید کمک کند، اما در آستانه 
انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا چشم انداز کمی برای 
پیشرفت در این مسیر وجود دارد. از این گذشته، به نظر 
می رســد هم جو بایدن، رئیس جمهور ایالات متحده و 
هم رقیب جمهوری خواه او، دونالد ترامپ، در برابر رقای 
ایالات متحده چون ایران رویکرد سخت گیرانه ای اتخاذ 
کــرده اند تا بدین طریــق بتوانند حمایت عناصر جنگ 
طلب در حوزه های انتخابیه را از آن خود کنند.از ســوی 
دیگر، شواهد نشان می دهد که در دوران ریاست رئیس 
جمهوری جدید ایران، روابط تهران با ریاض همچنان رو 
به بهبود خواهد بود. عربستان سعودی و ایران پس از هفت 
سال به واسطه میانجیگری چین روابط دیپلماتیک خود 
را احیا کردند. تهران احتمالًا از سیاست )اول همسایگان(

شــهید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور فقید  برای بهبود 
روابط با ریاض استفاده خواهد کرد، به ویژه به این دلیل 
که چنین سیاســتی به گســترش روابط تهران با دیگر 
کشورهای عرب و تسهیل گشایش های اقتصادی میان 

طرفین کمک می کند.
هم صدایی تهران و پکن  

در رابطه با روابط ایران با چین، این تعاملات قرار اســت 
با قدرت پیش رود. هر دو طرف در حال حاضر در مسیر 
ســرمایه گذاری برای برنامه همکاری جامع 25 ســاله 
خود که در ســال 2021 امضا شده ، پس از تلاش برای 
تقویت مکانیســم عملیاتی این طــرح در دوران تصدی 
شــهید ابراهیم رئیســی، متمرکز هســتند. همچنین، 
مناقشه اسرائیل و فلســطین اهمیت تداوم تعامل ایران 
با ابتکار کمربند و جاده برای بهبود ارتباطات و پیگیری 
توســعه بلندمدت را برجســته کرده است. چین و ایران 
همکاری هــای خود را در بخش هــای مختلف از جمله 
کشاورزی، تجارت، گردشگری، حفاظت از محیط زیست، 
مراقبت های بهداشــتی، امدادرسانی به بلایای طبیعی و 
فرهنگ تقویت کرده اند. در واقع حفظ چنین رابطی بدون 
توجه به تغییرات شرایط بین المللی به نفع هر دو طرف 
است.ســال 2023، حجم تجارت چیــن و ایران 14.65 
میلیارد دلار بود. تجــارت دوجانبه به دلیل تحریم های 

آمریکا کاهش یافته است.

یادداشت

تحلیل

کنایه تند و تیز آذری جهرمی
 به قالیباف و جلیلی

وزیر پیشین ارتباطات نوشت: بازار نظرسازیها 
برای حذف یکی به نفع دیگری حســابی داغ 

است.
آذری جهرمی نوشت که بازار نظرسازی ها در 
انتخابات ریاست جمهوری برای حذف یکی به 

نفع دیگری حسابی داغ است. 
محمدجــواد آذری جهرمــی، وزیر پیشــین 
ارتباطات نوشــت: بازار نظرسازیها برای حذف 
یکی به نفع دیگری حســابی داغ است. دو تا 
که از اساس و از ابتدا بازی نبودند و حکم سپر 

انسانی را برای داوطلب اصلی بازی می کنند.

کنایه حسام الدین آشنا 
به مصاحبه دختر قالیباف

مشاور حسن روحانی به مصاحبه دختر قالیباف 
در توییتی واکنش نشان داد.حسام الدین آشنا، 
مشاور حســن روحانی در دولت دوازدهم، به 
حواشــی حضور دختر محمد باقر قالیباف در 

یک برنامه تلویزیونی واکنش نشان داد.
آشنا نوشت: گاه سخنانِ به جایِ فرزندی، پدر 
را از فرش به عرش می برد. گاهی هم سخنان 
نابه جــایِ فرزنــدی، پدر را از عــرش به قالی 

می کشاند.

ظریف در اصفهان: 

رای ندادن رای دادن 
به اقلیت است!

وزیر خارجه پیشــین کشــورمان با تاکید بر 
اینکــه رای ندادن رای دادن به اقلیت اســت، 
گفــت: رای ندادن پیام نیســت و رای ندادن 
قدرت بخشــیدن به اقلیت است و این اقلیت 
پرسر و صدا و پرگو می تواند ایران را به سمت 
شــرایط ناگوار پیش ببرد. محمدجواد ظریف 
در ســالن شــهید نیل فروش زادگان دانشگاه 
اصفهان گفت: هیچ کسی نمی تواند یک ایرانی 
را از زندگی از خواســتن برای ایران نامید کند 
هیچ کس نمی تواند یک ایرانی را تهدید کند. 
حرف کسانی که پیام ناامیدی را القا می کنند 
گوش نکنید حرف کسانی که می خواهند شما 
را در خانه نگه دارند، گوش نکنید. به پزشکیان 
عزیز رای بدهید و ایران جدید خواهید یافت.

وی تاکید کرد: مردم این ســرزمین از تاریخ و 
تمامیت ارضی دفاع کردند و بزرگ ترین فرصت 
هستند نباید فرصت را محدود و تهدید شمارد. 
نباید اجازه داد ایرانی در هرجا که حضور دارد 
مقام و منزلتش پایین تر از دیگران باشد. وزیر 
خارجه پیشــین کشورمان با اشاره به اینکه ۸ 
تیر بار دیگر ثابت خواهید کرد که مردم ایران را 
هیچ کس ناامید نخواهد کرد، خاطرنشان کرد: 
حرف کسانی که پیام ناامیدی را القا می کنند 
گوش نکنید. وی با تاکید بر اینکه رای ندادن 
رای دادن به اقلیت است، گفت: رای ندادن پیام 
نیست و رای ندادن قدرت بخشیدن به اقلیت 
است و این اقلیت پرسر و صدا و پرگو می تواند 

ایران را به سمت شرایط ناگوار پیش ببرد.

لغو نشست آمریکا و اسرائیل
 در مورد ایران

منابع صهیونیســت مدعی شــدند که دولت 
بایــدن در واکنش به اتهام های نخســت وزیر 
اسرائیل علیه کاخ سفید، نشست مشترک خود 

درباره ایران را تا اطلاع ثانوی لغو کرده است.
باراک راوید، خبرنگار صهیونیست وب سایت 
واللا نوشــت که کاخ سفید نشست آمریکایی 
اسرائیلی بلندپایه درباره ایران را لغو کرده که 
قرار بود پنجشنبه این هفته )فردا( برگزار شود.

بنا به ادعای راوید، این اقدام کاخ ســفید بعد 
از آن بوده که نتانیاهو ویدیویی منتشر کرد و 
در آن مدعی شد که آمریکا کمک های نظامی 
به تل اویو را متوقف کرده اســت. طی بیش از 
هشت ماه جنگ رژیم اسرائیل علیه نوار غزه، 
ده ها بار فلســطینیان غیرنظامی با تسلیحات 
نظامی آمریکایی هدف قرار گرفتند که منجر 
به ایجاد موج اعتراضی در دنیا و داخل آمریکا 
علیه این حمایت های آمریکا شــد و واشنگتن 
در مقطعی مجبور شد، در ظاهر اعلام کند که 
در ارسال تسلیحات به تل اویو وقفه ایجاد کند.

نخست وزیر رژیم اسرائیل دیروز سه شنبه در 
این باره گفت که آنتونی بلینکن، وزیر خارجه 
آمریکا، به او تضمین داده که کشورش تلاش 
می کند محدودیت های اخیرا در مورد ارســال 

اسلحه به سرزمین های اشغالی را لغو کند.

کوتاه ازسیاست

آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان نورآباد 
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی 
نورآباد مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل در دو نوبت آگهی میگردد. در صورتی که هر کس نسبت 
به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد و املاک محل تسلیم و پس 
از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع محترم قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید در صورتی 
که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد با معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست

۱ - تقاضــای کریم فتحی مهاجر فرزند قهرمان نســبت به ششــدانگ یک قطعه زمین 
مزروعی بمســاحت ۶۷۹۱.۱۱ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره فرعی از140 اصلی 

واقع در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت مالک اولیه حسن بگ فرزند عزیزیگ 
۲- تقاضای »کریم فتحی مهاجر« فرزند »قهرمان« نســبت به ششدانگ یک قطعه زمین 
مزروعی بمســاحت3850.92 متر مربع مجزی شده از پلاک شماره فرعی از 140 اصلی 

واقع در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت مالک اولیه حسن بگ فرزند عزیزبگ 
3-تقاضای یوسف مومنی هاشــم آبادی فرزند »علی« نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ 
بمســاحت ۲۲۲۶.۸ متر مربع مجزی شــده از پلاک شماره فرعی از 142، اصلی واقع در 

بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه جعفر فرزند نادعلی 
4-تقاضای علی مردان شاحســینی فرزند »علی حسن«نســبت به ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی بمســاحت ۹۴۴.۸ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره 2فرعی  از 153 

اصلی واقع در بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه »حاج رشید رضائی «
5- تقاضای »خانم ســلطان رجبی تاج امیر« فرزند علی اصغر، نســبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی بمســاحت ۱۳۱۵.۲ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره فرعی از 

153 اصلی واقع در بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه »بساط بگ مهرابی«
6-تقاضای نصرت اله چراغی یوســف آباد فرزند شــاطرعلی نسبت به ششدانگ یک باب 
عمارت، بمساحت ۴۰.52 متر مربع مجزی شده از پلاک شماره فرعی از 154، اصلی واقع 

در بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه کرم شا منصوری
7- تقاضای »محمدرضا کرمی« فرزند محمدرســول نسبت به ششدانگ یک باب عمارت 
بمســاحت ۲۴۹.۷۰ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره ، فرعی از ۱۵۴، اصلی واقع در 

بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه مالکین پلاک فوق 
8-تقاضای قاســم وشــنی زرگران فرزند »عزیزبگ« نسبت به ششدانگ یک باب عمارت 
بمســاحت ۱۷۳.۲۴ متر مربع مجزی شده از پلاک شــماره فرعی از 155 اصلی واقع در 

بخش ۱۲ خروجی از مالکیت مالک اولیه داراب شریفی و احمدبگ میرزایی
9- تقاضای بهرام مســتی پور فرزند مســتعلی نســبت به ششــدانگ یک باب ،عمارت 
بمســاحت 200 متر مربع مجزی شده از پلاک شماره 445، فرعی از »155« اصلی واقع 

در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت مالک اولیه واگذاری »مسکن شهر سازی«
۱۰- تقاضای »نورالدین محمدی یارولی« فرزند منصور علی نسبت به ششدانگ یک باب 
دکان بمساحت ۱۲.۹۱ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره ، فرعی از 155 اصلی واقع 

در بخش ۱۲ خروجی از مالکیت مالک اولیه لطفعلی فتحی
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/۰۳/16نوبت دوم: 1403/03/31 
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رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان نورآباد
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کشور را پیگیری می کنم توسعه 
مســعود پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره ریاســت جمهوری در مستند تلویزیونی خود با اشاره به نقش سیاست 
خارجی در اقتصاد و موضع تحریم های بین المللی گفت: در سیاســت خارجی دولت احتمالی خود، شعارهای دهن 
پر کن که جیب مردم را خالی کند نمی دهم. شعاری که مردم را از قافله توسعه عقب اندازد نمی دهم. در سیاست 
خارجی، توســعه کشــور را پیگیری می کنم. نامزد چهاردهمین دوره ریاست جمهوری گفت :می خواهم از زندگی 
حداقلی و صرفا تامین معیشت بخور نمیر به یک زندگی رضایت بخش و شایسته مردم ایران برسیم.پزشکیان ادامه 
داد: نمی خواهم مردم مدام چشمشــان به اخبار باشد تا ببینند بیشتر تحریم می شویم یا نمی شویم، فردا نرخ دلار 
بالا می رود یا پایین می آید. ما می خواهیم از هوش مصنوعی تا بهترین صنعت جهانی را به مردم خود ارائه دهیم. 
ما برای بر طرف کردن مشــکلات مردم به همت و انســجام ملی و گشایش خارجی نیاز داریم. در رابطه با موضوع 
رشــد اقتصادی و مسئله تحریم، هر زمانی که خواستیم توافق کنیم، نرخ تورم پایین آمد و نرخ رشد اقتصادی بالا 

رفت و هر زمانی هم قصد نداشتیم توافق کنیم، نرخ رشد اقتصادی کاهش و نرخ تورم افزایش یافته است.

برای مقابله با قاچاق بنزین چاره اندیشی شود
نماینده نقده و اشنویه در مجلس شورای اسلامی با بیان این که با قاچاق بنزین مواجه هستیم، گفت: از یک طرف 
شــاهد واردات بنزین هســتیم و از یک طرف دیگر بنزین قاچاق می شود که باید تدبیری برای آن اندیشیده شود.
عبدالکریم حســین زاده در جلسه علنی مجلس و در جریان بررسی گزارش وزیر نفت درباره آخرین وضعیت تولید 
بنزین و گازوئیل در کشــور خطاب به اوجی گفت: در حال حاضر در میادین مشــترک از کشــورها عقب افتاده ایم 
و میزان برداشــت  ما کمتر اســت، برای جبران عقب ماندگی در برداشت ها از میادین مشــترک چه اقدامی انجام 
دادید؟این نماینده مجلس شــورای اســلامی با اشــاره به واردات بنزین تصریح کرد: سال گذشته سه میلیارد دلار 
واردات بنزین داشتیم که این میزان امسال به ۶ میلیارد دلار رسید. این امکان وجود دارد که واردات بنزین در سال 
بعد به ۹ میلیارد دلار و در ســال های بعدتر به ۱۲ میلیارد دلار برســد. برای مقابله با روند صعودی واردات بنزین 
چه کردید؟حســین زاده با انتقاد از قاچاق بنزین گفت: شاهد قاچاق بسیار شدید بنزین هستیم اگر قرار باشد بدون 

برنامه بنزین وارد کنیم و بعد قاچاق شود، روند توسعه متوقف می شود.

اخبار  کوتاه

اگر نامزدی برنامه ای اساسی که اقتصاددانان 
آن را تایید کنند ،نداشته باشد به این معناست 
که قادر به کنترل و کاهش تورم نیست، یعنی 
برنامه ای ندارد و نمی تواند برنامه های توسعه 
ای را هم اجرا کند چرا کــه تورم بالا امکان 
اجرای برنامه های توسعه ای را از بین می برد 
لذا اولویت همه کاندیداها باید مهار تورم باشد.

دراین خصوص  رحمان ســعادت اقتصاددان و عضو 
هیئت علمی دانشگاه سمنان در مورد  شاخص های 
مهمی که باید مورد نظر نامزدهای ریاست جمهوری 
بخصوص در مدیریت اقتصاد کشــور طی چهار سال 
آینــده قرار بگیرد، گفــت: موضوعات مرتبط با حل 
مشکلات اقتصادی و معیشــتی مردم امروز به یک 
اصل مهــم و جدایی ناپذیر از خواســته های مردم 
تبدیل شده است. مانور نامزدهای انتخابات ریاست 
جمهوری روی این موضوعات گواه می دهد مسولین 
نیــز متوجه هســتند زنگ خطر وضعیــت بحرانی 

اقتصاد ایران به صدا درآمده است.
وی در ایــن باره افزود: طبیعتاً کاندیداها برای جمع 
کردن آرا نیازمند تبلیغات هســتند و ممکن اســت 
شــبیه به آنچه در دولتهای گذشته شاهد آن بودیم 
مثل روی کار آمدن روسای جمهوری که به صورت 
پوپولیســتی با مسائل رو به رو شــدند امروز نیز با 
چنین پدیده هایی رو به رو شــویم، بنابراین باید به 
سراغ نامزدی رفت که اشــراف بیشتری به واقعیت 
هــای اقتصاد ایران دارد و برای حل آن برنامه محور 

عمل می کند.
رحمان ســعادت معتقد اســت: به هر حال در همه 
دوره ها ممکن اســت نامزدهای ریاســت جمهوری 
برنامه هایی عنوان کننــد یا وعده هایی به مردم در 

جریان انتخابــات بدهند تا به زعم خود نظر و آرای 
مردم را جلب کنند اما بعد از گذشــت بیش از چهار 
دهه ازپیروزی انقلاب اســلامی مردم با شــیوه های 
انتخاباتی آشــنا هســتند لذا تا حدودی می توانند 
وعده هــای انتخاباتــی و حقایق اقتصــاد را از هم 

تشخیص دهند.
وی در این باره بیان داشت: اگر وعده های انتخاباتی 
بر اســاس برنامه باشد می توان به آن نامزد رای داد 
چرا که صادقانه با مردم سخن می گوید و برای حل 
مشــکلات به کلی گویی روی نیــاورده، بلکه برنامه 

محور مشکلات را رصد می کند. 
در غیر این صورت نامزدی که به صورت کلی حرف 
می زند اما در واقع به جزییات و اینکه راهکار وی چه 
تفاوتی با راهکارهای قبلی که منجر به نتیجه خاصی 
نشــده دارد اشاره نمی کند جزء همان کاندیداهایی 

است که پوپولیستی رفتار می کند.رحمان سعادت 
اقتصاددان گفــت: کاندیدایی کــه برنامه هایش بر 
اســاس قانون کشور و قوانین بالا دستی مثل برنامه 
هفتم توسعه باشد می تواند قابل اطمینان باشد چرا 
که بخشــی از انرژی دولت و مجلس برای تصویب و 
تدوین برنامه های توســعه ای صرف شده لذا دولت 
بعدی بایــد خود را مجری قانون بداند و براســاس 
قوانینی که مجلس شورای اسلامی تصویب کرده و 
درس آموزی از اشتباهات گذشته اقتصادی، اقتصاد 

ایران را تنظیم و مدیریت کند.
سعادت تصریح نمود: این موضوع بدین جهت حائز 
اهمیت اســت چرا که باید با حوزه هایی که اقتصاد 
ایران را به چالش کشــیده معقول تر و حساب شده 
برخــورد کرد مثــل تاثیرات سیاســت خارجی در 
اقتصاد ایران. با توجه به اینکه تحریمها چالش های 

زیادی در عرصه بین الملل ایجاد کرده اند انتظار می 
رود نامزدهای ریاست جمهوری موضع خود را دراین 
حوزه شــفاف و روشــن کنند و برای مردم توضیح 
دهند در خصوص حل تحریم هــا چه راهکارهایی 

دارند.
رحمان ســعادت اقتصاددان و عضــو هیئت علمی 
دانشگاه سمنان یادآور شد: در کنار مدیریت صحیح 
اقتصاد باید به مســائل مهم در حوزه بین الملل نیز 
اشاره شود چرا که موفقیت رئیس جمهور در جذب 
سرمایه های خارجی و رشد اقتصادی بیشتر کشور 
وابســته به موفقیت بیشــتر حوزه سیاست خارجی 
است تا ضمن آن موفق به تنظیم حوزه داخلی شود.

وی در ایــن باره یادآور شــد: نامزدهــای انتخابات 
ریاست جمهوری باید بدین موضوع واقف باشند آن 
چــه که امروز برای مردم ایــران در درجه اول مهم 
است و عموم مردم یک مطالبه دارند چیزی نیست 
جز بهبود وضعیت اقتصادی، رنگی شــدن ســفره 
خانواده و بازگشــت به ارزانــی هایی که به نظر می 
رسد خواب و رویا بوده است. وی در این باره تاکید 
کرد: تمامی مسوولین بخصوص رئیس جمهور آتی 
باید بداند وضعیت به گونه ای است که حتی تامین 

خوراک برای اهالی خانواده سخت شده است. 
پایــداری تورم هــای ۴۰ درصدی اســاس و بنیان 
اقتصادی خانوارها را تحت فشــار قرار داده، اگرچه 
دولت ســیزدهم اقدامات خوبی در حوزه سیاســت 
خارجــی و داخلی انجام داد مثــل احیای کارخانه 
هــای تعطیــل یا نیمــه تعطیل، تعمیــق روابط با 
کشورهای همســایه و منطقه و عضویت در سازمان 
ها و پیمان ها و قراردادهــای بین المللی، اما فاصله 
آنها با ســفره مردم زیاد است و آثار این موارد هنوز 

روی سفره های مردم پدیدارنشده است.

نامزدی باید انتخاب شود که اشراف بیشتری بر واقعیت های اقتصاد دارد 

مانور کاندیداها بر معیشت مردم 

متاســفانه در ســال های اخیر فروش نفت از طریق 
دلال ها، واســطه ها و بخش خصوصی ضربات زیادی 
به ما وارد کرده که امیدواریم دولت آینده بتواند این 
رویــه را جمع کرده و فــروش را متمرکز و در تامین 

منافع ملی به کمک کند.
در این  خصوص محســن قمصری مدیر پیشین امور 
بین الملل شــرکت ملی نفت ایران ، در پیشنهاداتی 
برای توســعه بازار و افزایش صــادرات نفت ایران در 
دولت چهاردهم اظهار داشت: دو موضوع دیپلماسی 
و فروش نفت ایران ســوار بر ریل دیپلماسی است و 
اگر دیپلماســی ما موفق نباشد قطعا در فروش نفت 

هم مشکل داریم. 
مسائل بازار نفت به طور گسترده ای با مسائل سیاسی 
و دیپلماســی عجین اســت، بنابراین اگــر بتوانیم 
دیپلماسی موفقی داشته باشیم، می تواند صادرات ما 

را تســهیل کند چون کشورها در مبادلات تجاری تا 
حد زیادی مسائل سیاسی را لحاظ می کنند.وی ادامه 
داد: موضوع دیگر هم مسائل بانکی است اگر مبادلات 
فروش نفت بتوانــد از کانال های صحیح بانکی انجام 
شود امکان گســترش بازار را داریم، اکنون متاسفانه 
سیســتم بانکی ما خاموش و عملیات متوقف است و 

فروش ما اجبارا از کانال صرافی ها انجام می شود.
 تبادلات صرافی ها هم که روشــن و مشخص نیست، 
بنابراین باید سیســتم بانکی در این زمینه فعال شود 
و فعال شدن آن ســازوکار دارد، اگر بتوانیم سیستم 
بانکــی را فعال کنیم که تبادلات مالی از طریق بانک 

انجام شود تا حد زیادی به فروش کمک می کند.
مدیر پیشــین امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران 
تاکید کرد: در این شرایط تحریم اگر بانک ها بتوانند 
مبادلات پولی و فروش را تســهیل و عملیاتی کنند؛ 

قطعــا کمک زیادی به صادرات نفت می کند، بعبارت 
دیگر اگر این دو بال دیپلماســی و سیســتم بانکی 
تقویت شــود تا حــد زیادی در فــروش نفت موفق 

خواهیم بود.    
وی گفت: البته یک بحث تکنیکی هم وجود دارد که 
اخیرا شــرکت نفت متوجه آن شده و در حال سر و 

سامان دادن است. 
اینکه متاســفانه در ســال های اخیر فــروش نفت از 
طریق دلال ها، واســطه ها و بخش خصوصی ضربات 
زیادی بــه ما وارد کرده کــه امیدواریم دولت آینده 
بتوانــد این رویه را جمع کرده و فــروش را متمرکز 
کند و در این صــورت می تواند در تامین منافع ملی 

به ما کمک کند.
قمصری خاطرنشــان کرد: ما بخاطر اینکه از طریق 
دلال هــا نفت را می فروشــیم؛ تخفیــف می دهیم و 

باتوجه به اینکه اینها تجربه فروش نفت را ندارند باهم 
رقابت می کننــد و این رقابت داخلی باعث تخفیفات 
شــده است، این افراد روی دست هم بلند می شوند و 
تخفیف می دهند، اگر دولت آینده بتواند فروش نفت 
را متمرکز کرده و از دســت دلال ها خارج کند تا حد 

زیادی تخفیف ها تعدیل خواهد شد.
وی بیان داشــت: هر کدام از کاندیداها موفق شوند 
که به عنوان رئیس جمهــور دولت چهاردهم انتخاب 
شوند راهکارشان برای صادرات نفت خام باید موضوع 
حل دیپلماســی، سیستم بانکی و مســئله سوم نیز 
متمرکز کردن مسئله فروش است. این راهکار مسئله 
گریزناپذیر بازار نفت است و غیر از این راهی نخواهند 
داشــت، هر جناحی که موفق شود برای اینکه بتواند 
منافع ملی را تامین کنــد راهی غیر از این نخواهند 

داشت.

راه نفتی رئیس  جمهور آینده  باید از منافع ملی بگذرد

دلالان نفتی در تیررس دولت چهاردهم 

گزارش

گرفتن بخش خصوصی  نادیده 
توسط  دولت  

آرمــان خالقــی/ قائــم مقام دبیــرکل خانه صنعت، معــدن و تجارت  	
ایران

برای جذب و تشــویق مردم به مشارکت فعال در عرصه اقتصاد، اقدامات 
مهمی باید صورت گیرد. یکی از این اقدامات کلیدی، عقب نشینی دولت 
از تصدی گری و بنگاه داری در اقتصاد اســت. تا زمانی که سهم و حضور 
دولت در بخش اقتصاد بیش از 80 درصد باشد، فضای لازم برای فعالیت 
و حضور بخش خصوصی فراهم نخواهد شد. در حال حاضر، دولت نقش 
فعالی در بنگاه داری و مدیریت شرکت های اقتصادی ایفا می کند و هنوز از 
عرصه تصدی گری ها به طور کامل کناره گیری نکرده است.متاسفانه دولت 
در فرآیند واگذاری ها، بخش واقعی خصوصی را نادیده گرفته و اموال را به 
نهادهای شبه خصوصی، شبه دولتی و یا به طور کلی، نهادهای خصولتی و 
نهادهای عمومی واگذار کرده است. این رویکرد نه تنها منجر به واگذاری 
شــرکت های ارزشمند به بخش خصوصی واقعی نشده، بلکه در مواردی 
شاهد بازپس گیری و فسخ قراردادها نیز بوده ایم. برای جلب اعتماد مردم 
به فرآیند خصوصی سازی و تحقق شعار جهش تولید با مشارکت مردم، 
احیای اعتماد به فرآیند خصوصی سازی و تعهد دولت به قراردادهای منعقده 
با بخش خصوصی را ضروری است.یکی از موانع اصلی خصوصی سازی را 
حضور نهادهای عمومی در عرصه اقتصاد  است. نهادهای عمومی مانند 
ستاد فرمان اجرایی امام، بنیاد مستضعفان و نهادهای مشابه، با ورود به 
بنگاه داری و مالکیت شــرکت های مختلف، عملا در تمامی بخش های 
اقتصادی حضور دارند. این امر مانعی جدی برای خصوصی سازی و ورود 
بخش خصوصی به این عرصه ها محســوب می شود. این نهاد با ورود به 
بنگاه داری و مالکیت شــرکت های پتروشیمی، کارخانجات قند، مصالح 
ساختمانی و صنایع غذایی، عملا در تمامی بخش های اقتصادی حضور 
دارند. این نهادها علاوه بر تســلط بر بخش صنعت، در قالب شرکت های 
سرمایه گذاری، در سایر حوزه های اقتصادی نیز فعال هستند. نمونه ای از 
این نهادها، شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( و صندوق های 
بازنشستگی وابسته به نهادها و دستگاه های دولتی است. با وجود اینکه 
این نهادها از نظر شــکلی به عنوان نهاد عمومی شــناخته می شوند و 
ساختاری شبیه به شــرکت ها دارند، عملا تحت مدیریت و نفوذ دولت 
هستند. انتصاب مدیران ارشد، اعضای هیات مدیره، مدیران تشکیلات و 
مدیرعامل این نهادها توسط دولت انجام می شود. در برخی موارد، بخش 
خصوصی نیز در ســهامداری نهادهای عمومی حضور دارد، مانند برخی 
از شــرکت های خودروسازی. با این حال، این سهامداری عملا نقشی در 
تعیین هیات مدیره و مدیریت شرکت ها ایفا نمی کند. بلوک 20 درصدی 
ســهام متعلق به دولت و پراکندگی سهام خرد در بین سهامداران دیگر، 
مانع از قدرت رای سهامداران بخش خصوصی در مجامع عمومی و تعیین 
سرنوشت شــرکت ها می شود. تداوم مدیریت نهادهای عمومی به همان 
شیوه سابق توســط دولت، مانع از افزایش بهره وری این بنگاه ها شده و 
هدف از خصوصی ســازی که ارتقای بهره وری، واگذاری منابع به بخش 
خصوصی، سودده کردن شرکت های زیانده و افزایش نقش آنها در اقتصاد 
بود، محقق نشــده است. واگذاری این بنگاه ها به وزارتخانه ها با واسطه و 
انتصاب مدیــران آنها با تایید وزرا، مانع از نظارت مجلس بر این بنگاه ها 
شــده و این رویکرد ذاتی نظام دولتی، عامل زیانده بودن این شرکت ها 
اســت. نهاد رهبری با صدور ابلاغیه اصل 44، اهداف این اصل را تبیین 
کرده و ذات کار را مشخص کردند. تبصره و استثنایی که در تدوین قانون 
پیش بینی شــده بود مبنی بر ورود نهادهای عمومی و یا شرکت هایی با 
منشا خصوصی یا مدیریت خصوصی، عامل بروز این وضعیت شده است. 
اصلاح این قانون و بازنگــری در آن، به طوری که واگذاری ها به گونه ای 
انجام شــود که سرعت واگذاری سهام دولت به نحوی نباشد که مدیران 
دولتی همچنان در مدیریت بنگاه ها اثرگذار باشند، می تواند راه حل این 

موضوع باشد.

یادداشت



گرمایشی کشور توسط تجهیزات سرمایشی و     هدر رفت ۳۰ درصد انرژی 
مدیرکل دفتر نظارت بر اســتاندارد صرف انرژی ازمان ملی اســتاندارد ایران گفت: به طور کلی امروز هدر رفت ۳۰ درصد 
انرژی کشــور توسط تجهیزات سرمایشی و گرمایشی است.سجاد گازر گفت: ما برای ۴۸ درصد از تجهیزات برقی و گازی، 
در کشور استاندارد مصرف انرژی داریم که از این تعداد ۳۵ استاندارد مشمول اجرای اجباری هستند.او گفت: به طور کلی 
باید ۱۰هزار مگابایت کاهش انرژی در وسایل گرمایشی و سرمایشی  از سوی تولید کنندگان لحاظ شود .در حوزه صنعت 

برق لامپ های رشته ای برق زیادی را مصرف می کنند  .

قیمت بلیت هواپیما هنوز گران نشده است
دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی از بازنگری قیمت بلیت هواپیما طی 
روزهای آینده خبر داد و گفت: رهاشــدگی قیمت در این بخش نخواهیم 
داشت و آزادســازی هم به نفع مردم است هم ایرلاین ها.مقصود اسعدی 
ســامانی در خصوص سلب اختیار وزارت راه و شهرسازی از قیمت گذاری 
بلیت هواپیما و اجرای قانون آزادسازی بر اساس رای دیوان عدالت اداری، 
اظهار کرد: رای هیئت عمومی دیوان عدالت اداری تاکیدی بر اجرای ماده 
161 قانون برنامه پنجم توسعه مبنی بر آزادسازی نرخ بلیت هواپیماست.
وی با بیان این که مجلس شــورای اسلامی در برنامه ششم توسعه بر این 
موضوع تاکید کرده اســت، ادامه داد: ســال 1394 قانون آزادسازی اجرا 
شــد و تا سال 1397 شرکت های هواپیمایی آنرا اجرا کردند. دبیر انجمن 
شــرکت های هواپیمایی بیان کرد: از سال 1397 دولت وقت دخالت کرد 
و جلو اجرا قانون را گرفت. به این ترتیب طی 6 سال اخیر روند جابجایی 
مسافر نزولی شد و ســال گذشته شرکت های هواپیمایی توانستند حدود 
18 میلیون مســافر را در مســیرهای داخلی جابجا کنند.اسعدی سامانی 
گفت: اما متاســفانه نرخ گذاری دســتوری مردم را از صنعت حمل ونقل 

هوایی محروم کرد. 

افزایش قیمت مسکن دور از ذهن نیست
عضو کانون سراســری انبوه سازان مســکن می گوید: من اعتقاد دارم 
افزایش قیمت در حوزه مســکن کماکان دور از ذهن نیســت و به نظر 
می رسد تورم کماکان بازیگر حوزه صنعت ساختمان کشور خواهد بود.

فرشــید پورحاجت، با پیش بینی وضعیت بازار مسکن در سه ماهه دوم 
ســال گفت: همان طور که پیش بینی می شد، در خردادماه یک مقداری 
تحرکات در بازار مســکن بیشــتر شــد و به نوعی می توان گفت تعداد 
معاملات براساس آنچه که به نظر می آید ، دارد شکل و شمایل بهتری 
را به خود می گیرد.وی می افزاید: این در حالی است که ما یک فروردین 
تاریخی در حوزه مسکن داشتیم و آنچه که در بازار مسکن رخ داده، من 
فکر می کنم  چنین شرایطی را در سال های گذشته رصد نکردیم.عضو 
کانون سراســری انبوه سازان مسکن تصریح می کند: به نظر می رسد که 
شرایط بازار مسکن روزبه روز یک مقدار از حالت سخت فروردین ماه در 
حوزه خرید و فروش خارج می شود.پورحاجت با اشاره به وضعیت تولید 
مســکن، می گوید: در این حوزه اتفاق آن چنانی رخ نداده و کمااین که 
خیلی از سازندگان مسکن دیگر انگیزه سرمایه گذاری را در حوزه تولید 

مسکن از دست داده اند.



»منشور اخلاقی«
پایبندی به اصول دینی، توجه به واقعیت های عینی، احترام به اســتقلال و 
حاکمیت ملی، پاسداشت ارزشهای انسانی، دفاع از آزادی قلم، انتشار دقیق 
وبدون سانسور اخبار ؛دوری از رانت و فساد، رعایت حقوق شهروندی،  خود 
داری از تهمت و افتراء و فعالیت های رسانه ای بصورت حرفه ای از اهداف 

این رسانه است. 
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مفقود و از درجه اعتبار ساقط است.  بروجرد

 پنجشنبه 31 خرداد ماه  1403 شماره 1568

فرصت زیادی تا فرا رسیدن انتخابات ریاست 
جمهوری باقی نمانده و اکثر کاندیداها تلاش 
می کنند تا در حوزه هایی که مسائل، پیچیده تر 
و بعضا پرچالش تر است، اظهار نظرهای کلی 
داشته باشــند. یکی از موضوعاتی که این 
روزها هر کدام از کاندیداها سعی کرده اند با 
کلی گویی از کنار آن بگذرند حوزه زنان است. 

بر اســاس گــزارش، نیازهای زنــان در جامعه 
امــروز ایران هیــچ گاه به طور جــدی مد نظر 
مســوولان قرار نگرفته است. حتی هیچ دولتی 
تلاش مضاعفی برای احیای قانون منع خشونت 
علیه زنان و اجرای دقیق آن به انجام نرســانده 
اســت. هنوز هم زنان جامعــه درگیر قتل های 
ناموســی، کودک همســری، تحت تملک قرار 
گرفتن توسط مردان خانواده و ... هستند. حتی 
این همه ســال تلاش و ادامه تحصیل و حضور 
زنان در جامعه هم نتوانســته این طرز فکرهای 
پوســیده را عوض کند. دولت ها هم عموما تنها 
به مسائلی رسیدگی کرده اند که رسانه ای شده 
و اخبارش باعث شــده تا مردم نگاه پرسشــگر 
خود را به سمت مســئولان برگردانند. در غیر 
این صورت همه چیز به همان روال ســابق در 
حال انجام اســت.  حال ســوال این است که 
کاندیداهای ریاســت جمهوری و کسی که در 
نهایت بر کرســی ریاست دولت چهاردهم تکیه 
می زند چه برنامه هایی برای بهبود وضعیت زنان 

در جامعه دارد.

اجرای کامل لایحه منع خشونت علیه   
زنان

مینو بدخشــانی، حقوق دان و فعال حقوق زنان 
در این بــاره  می گوید: قبل از هر چیز نیازمند 
این مساله هســتیم که لایحه مصوب در مورد 
منع خشــونت علیــه زنان به صــورت کامل و 
دقیق اجرایی شود. البته لایحه کنونی نیازمند 
تغییرات و اصلاحاتی هم هســت اما اگر همین 
لایحــه هم به درســتی اجرا شــود، می توانیم 
شــاهد بهبود وضعیت به میزان زیادی باشیم. 
البته نباید فراموش کنیم که متاسفانه خشونت 
علیه زنان در جامعه ما نهادینه شــده است. او 
می افزاید: باید مجازات برای قتل های ناموســی 

به نوعی تنظیم شــود که باز دارنده باشد. اینکه 
هــر فردی اعــم از پدر، برادر، همســر و دیگر 
مردان درجه یک فامیل بــا توجه به مصونیت 
قانونی »قیم« بودن اقدام به ارتکاب قتل کرده 
و از بابت مجازاتی که متحمل می شوند، خیال 
آســوده داشته باشــند عاملی است که قطعا با 
وجــود آن نمی توان آمار قتل های ناموســی و 
خشــونت علیه زنان در خانواده را پایین آورد. 
این حقوق دان در ادامه می افزاید: در سال های 
گذشته ما با اخبار کمتری در این زمینه مواجه 
بودیــم چون هنوز فضای مجازی تا این حد در 
جامعه ما رشــد نکرده بود؛ اما حالا ماجرا فرق 

می کند. 
اکثر این اتفاق ها اخبارش منتشــر می شــود  و 
این ســوال را برای مردم به وجود می آورد که 
واقعا مســئولان چه تدبیری بــرای جلوگیری 
از این میزان خشــونت علیه زنــان در جامعه 

اندیشیده  اند. 
بدخشــانی با اشــاره به اینکــه تصویب لایحه 
منع خشــونت علیــه زنان ۱۰ ســال به طول 
انجامید می گوید: خشــونت علیه زنان مختص 
ایران نیســت اما اگر ما مدعی این هستیم که 
جامعه مان به کرامت زنان احترام می گذارد باید 
تلاش مضاعفی برای اجرایی شــدن این لایحه 
که در ســال ۱۳۹۹ بعد از ۱۰ ســال انتظار به 

تصویب رسید، داشته باشیم. 
او می افزاید: باید رســیدگی بــه وضعیت زنان 
در اولویت قرار بگیــرد. رئیس دولت چهاردهم 
می توانــد با توجه خاص به حــوزه زنان، گامی 
بلند در جهت بهبود وضعیت این قشر از جامعه 

بردارد.

قتل های ناموسی نتیجه نظام پدر سالار   
در جامعه

امان الله قرایی جامعه شــناس نیــز در این باره 
می گوید: بر خلاف اینکه بســیاری سعی دارند 
قتل های ناموســی را به مســائل مذهبی ربط 
بدهند، این قتل ها بیشــتر به نظام پدر ســالار 
جامعه مربوط می شود و نتیجه مالکیت بی چون 
و چرای مرد خانواده بــر جان و مال و ناموس 
زنان اســت. او می افزایــد: این طرز فکر که زن 
را جزو مایملک مرد می شناســد یکی از عوامل 
مهم دامن زننده به چنین فجایعی است. مساله 
بعدی که باید بــه آن توجه کرد، ازدیاد عوامل 
بر انگیزاننده خشونت در جامعه است. مسائلی 
مانند فقر، بیــکاری و ...؛ در واقع رئیس دولت 
چهاردهــم باید قبــل از هر چیز بــه رفع این 
مشکلات در جامعه اهتمام ورزد. همچنین نوع 
رفتــاری که حکومت با زنان در جامعه دارد نیز 
می تواند الگوی نامناسب برای دیگر افراد جامعه 

باشد.

با زنان در جامعه    بار  رفتار خشــونت 
تسری پیدا می کند

قرایی می گوید: در مورد برخی سیاست گذاری 
ها در حوزه زنان بارها و بارها تاکید کرده ایم که 
رفتارهای قهر آمیز همراه با خشونت نمی تواند 
مشــکل موجــود در جامعه را حــل کند. اما 
متاسفانه تا کنون تنها نوع برخوردی که در این 
زمینه با زنان صــورت گرفته، برخوردی همراه 
با خشــونت بوده که این مساله را به دیگر افراد 

جامعه هم تسری می دهد.
 او می افزاید: رفع مشکلات حوزه زنان و خانواده 
نیازمنــد یک نــگاه همراه با احتــرام و رعایت 
کرامت انسانی اســت. اگر بتوانیم این فرهنگ 
را در جامعه قالب کنیــم، قطعا می توانیم آمار 
بســیاری از این خشــونت ها را کاهش دهیم. 
نگاه مناســب جامعه شــناختی به مساله زن و 
مشکلاتی که این قشر در جامعه با آن مواجه اند، 
باید از اولین اولویت های دولت چهاردهم باشد. 
کاهش خشونت در جامعه وظیفه هر حاکمیتی 
اســت و باید در این راه تمامی مسئولان دست 
به دست هم بدهند. مساله فقط با وعده و شعار 

حل نمی شود.

گزارش

دولت  چهاردهم  لایحه منع خشونت علیه زنان را اجرا کند

انتظارات به حق زنان از دولت جدید 
صنعت داروسازی این روزها با چالش های متعدد 

دست به گریبان است

سنگ بزرگ مشکلات پیش پای صنعت دارو

حبیب احسنی پور / گروه جامعه 	
موانع و مشکلات سرمایه گذاری در بازار دارویی کشور این روزها به شدت 
دردسر ساز شده است.مجید محمدحسینی، فعال صنعت داروسازی با اشاره 
به موانع و مشکلات سرمایه گذاری در بازار دارویی کشور گفت: مزیت های 
ما در صنعت داروسازی در حال از دست رفتن است، سرمایه گذار امروز اگر 
بخواهد بین دو صنعت انتخاب کند قطعاً داروسازی اولویت اول او نیست، 
البته شاید برای نمونه در صنعت غذا سرمایه گذاری کند وضعش بهتر است 
به این دلیل که در آنجا همه راه ها دســت یک ارگان دولتی نیست، همه 
مسیرها بسته نیســت و راه نفس کشیدن است.وی افزود: در صنعت دارو 
از کوچک ترین مســئله تا بالاترین مسئله در ید و کنترل و نظارت دولت 
اســت. از اخذ پروانه ها و بخش های رگولاتوری گرفته که صدور مجوزها 
دست دولت بوده و واردات به هر شکلی تحت نظارت دولت است. همچنین 
تأمین و فروش نیز در کنترل دولت است با سامانه هایی مانند تیتک عملًا 
تا مصرف کننده نهایی کنترل می شود.در این بین قیمت گذاری ها را هم 
می بینیم، سال هاست در سازمان غذا دارو و دولت شعار می دهیم خصوصی 
ســازی بیشتر و پُر رنگ شود. شعار می دهند رفع موانع تولید شود، دولت 
کوچک شود اما عملًا عکس اینها را می بینیم، با بخش هایی مواجه می شویم 
که دولت طی ســال های گذشته به بخش خصوصی سپرده بود امروز آنها 
را هم پس می گیرند. مثلًا قیمت گذاری در برخی داروهای OTC و یک 
لیست خاصی در دست سندیکای صاحبان صنایع دارویی و تولیدکنندگان 
دارو بود عملًا آن مسیر را بسته و هیچ اختیاری در این حوزه نداریم، فقط 
بروکراســی ما بیشتر شده است. صنعت دارو را به جایی می رسانند که در 
بخش هایی که امید به ســرمایه گذاری بود و انگیزه ای وجود داشت، همه 
آنها از بین رفته و در صنعت مکمل نیز با شرکت های بسیاری مواجهیم که 
از این صنعت بیرون می روند. این پول در حال خارج شدن است و شانس 
بیاوریم در همین مملکت جای دیگری سرمایه گذاری شود، اما وقتی پول 
آزاد شد نمی توان راحت مهارش کرد، اینکه به خارج از کشور برود احتمالش 
چند برابر می شود.مشــکل این اســت که دولت، پرچم و بیرق حمایت از 
تولید را هــم بر دوش دارد اما در عمل چیز دیگری می بینید. این همه با 
مشکل کمبود مواجه می شویم و این همه فوریت های ما افزایش پیدا کرده، 
لیست های فوریتی که سازمان غذا و دارو می دهد دائم رشد می کند، واردات 
فوریتی ما زیاد شده چرا باید به چنین جایی برسیم؛ یکی از دلایل اصلی 
عدم برنامه ریزی درست در حمایت از تولید داخل به معنای واقعی است.

محمدحسینی گفت: چرا باید بســیاری از داروهای پیش پا افتاده را وارد 
کنیم. باید مشکل را ریشه یابی و حل کرد، این مشکل را چه کسی به وجود 
آورد، این را باید پیدا کرد و ریشه را خشکاند. گاهی برای ساده ترین داروها 
با کمبود مواجه می شویم. باید ریشه را بررسی کنیم، یا به عدم تخصیص ارز 
درست و به موقع بر می خوریم یا قیمت گذاری بسیار بدی داریم، چشم ها 
را بســته اند و فضل می کنند.وی افزود: برای ما یک ارز ماده اولیه را استثنا 
قائل می شــوند تازه اگر به موقع بیاید تخصیص یابد و همین یک مورد را 
پیراهن عثمان کرده اند و همه صنعت را اسیر آن کرده اند. به خاطر یک ارز 
همه چیز ما گروگان این سیستم شده است، قیمت می خواهیم بگیریم این 
را بر سر ما می زنند، می خواهند حمایت دیگری کنند، می گویند ارز داده ایم.

این فعال صنعت دارو، در ادامه به چالش ها و موانع صادرات دارو اشاره کرد 
و گفت: صادر کننده چالش های زیادی در مســیر راه دارد از بدو راه برای 
اخذ مجوزها ســنگ اندازی های زیاد و بوروکراسی بسیار سخت و زمان بر 
است تا انتها که کالا را صادر کرد و بخواهد تعهدات ارزی خود را انجام دهد 
متأسفانه هم مشکلات قانونگذاری داریم که شفاف نیستند و هم در برخی 
ارگان ها و ســازمان ها سلیقه ای برخورد می شود و برداشت های مختلف از 
قانون می شود، اینجاست که سرمایه گذار یا صادرکننده تکلیفش روشن 
نیست که با چه کسی طرف است و چه روالی را قرار است طی کند، ضمن 
اینکه قوانین خلق الساعه زیادی داریم که همه را دچار مشکل کرده و حین 
یک پروسه با تغییراتی مواجه می شویم که اصلًا در حوزه تجارت بین الملل 
معنا پیدا نمی کند.محمدحسینی افزود: در حوزه صادرات اصلًا امکان برنامه 
ریزی وجود ندارد، چرا که در یک بازار کار می کنید و زحمت می کشید و 
نمایشگاه شرکت می کنید، سفرهای تجاری انجام می دهید و کلی مذاکره 
و توافق دارید اما یکباره صادرات این اقلام ممنوع می شــود و یا به دلایلی 
با کشوری رابطه ما به هم می خورد یا کشوری محدودیت هایی می گذارد.

وی گفت: در کل صادرات دارو، کار راحتی نیست و عملًا در بازارهایی مثل 
افغانســتان، کردستان عراق و عراق که بازارهای سنتی ما بودند و از قدیم 
الایام در این بازارها صادرات می کردیم الان سهم بسیار زیادی از دست ما 
رفته و سهم ما را کشورهای دیگری چون ترکیه و اردن گرفته و عملًا آنجا 
بازنده ای بیش نیستیم. عمده این مشکلات به واسطه سیاستگذاری غلط 

است، سیاستگذاری که منطبق بر منطق و واقعیات حاکم نیست.

فرمانده یگان حفاظت سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری:

بیش از۸۰ درصد از آتش سوزی های 
عرصه های طبیعی سطحی بوده است

عاطفه کربلایی / گروه جامعه 	
فرمانــده یگان حفاظت ســازمان منابع طبیعــی و آبخیزداری بیان 
اینکه آتش ســوزی در عرصه های طبیعی به ســه دسته آتش سوزی 
ســطحی، تنه ای و تاجی تقســیم می شــوند گفت: ۲ هزار هکتار از 
منابع طبیعی کشور از ابتدای امسال دچار حریق شده اند البته بیش 
از۸۰ درصد از آتش ســوزی های عرصه های طبیعی سطحی و بیشتر 
نهال  و گیاهان زیر اشــکوب و کمتر از دو درصد آتش ســوزی های 
تاجی بوده اند.ســرهنگ علی ملکی آهنگران  افزود: با توجه به تراکم 
پوششــی در سطح کشور و از جمله استان های زاگرسی، آتش سوزی 
در این استان ها شروع شده است. آتش سوزی در عرصه های طبیعی 
اســتان های ایلام، کرمانشاه، لرســتان و کهگیلویه و بویر احمد طی 
روزهای گذشــته رخ داده که بیشــتر آن ها اطفا شده است. آخرین 
آتش سوزی در استان خوزســتان به وقوع پیوسته است که در حال 
اطفای آن هستند. وی با اشاره به آمار حریق  در عرصه های طبیعی 
گفت: به طور متوســط در ۱۰ ســال گذشته هر ســال ۲۰۳۸ فقره 
آتش ســوزی در عرصه هــای طبیعی کشــور رخ داده و بیش از ۱۸ 
هزار ۸۰۰ هکتار در ســال طعمه حریق شده اند. وی درباره ملزومات 
مــورد نیاز برای پایش عرصه های طبیعی اظهارکرد: تجهیزاتی مانند 
دوربین هــای قوی و دید در شــب و دارای قابلیت اتصال به ســالن 
مانیتورینگ همچنین پهپادهای مجهز به دوربین را نیاز داریم حتی 
می توان در این حوزه از هوش مصنوعی اســتفاده کرد البته مستلزم 
وجود اعتبار و خرید و نصب این تجهیزات است. حدود ۵۰۰ دستگاه 
دوربیــن برای رصد و پایــش نقاط اولویت دار نیاز اســت البته ۱۱ 
دوربین نصب شده اســت و تهیه تجهیزات بیشتر نیز در دستور کار 
ماســت. وی تاکید کرد: در حال حاضر برای افزایش پایش عرصه ها 
استفاده از ظرفیت های مردمی را دستور کار خود قرار داده ایم، یعنی 
آموزش و جلب مشــارکت مردم. مردم اگر متوجه حریقی شدند که 
در مرحله اولیه اســت می توانند به اطفــای آن بپردازند. اگر حریق 
گســترش یافته است با تلفن های ۱۳۹ و ۱۵۰۴ حتما تماس بگیرند 
تا ماموران منابع طبیعی در کم ترین زمان به اطفای حریق بپردازند. 
آهنگران در پایان با اشــاره به همیــاران طبیعت اظهار کرد: بیش از 
۴۷۳ هزار همیار طبیعت دارای کارت داریم که در سه سطح محافظ، 
مروج و دانش آموز سطح بندی شده اند. بیش از ۸۰ هزار نفر از آنان در 
ســطح محافظ هستند یعنی برای اطفای حریق به کمک ما می آیند 
بنابراین در تلاش هســتیم با همــکاری مردمی قدرت رصد و پایش 

عرصه ها و مقابله با حریق را ارتقا دهیم.

گزارش
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استفاده بهینه از فضاهای عمومی 
برای ارتقای آگاهی جمعی مهم است

بیلبوردهای شهری، پل ارتباطی موثر
کاندیداها و شهروندان  بین 

اقدام ســازمان زیباسازی شــهر تهران در اختصاص فضای تبلیغاتی به 
کاندیداهای ریاست جمهوری، یک گام مثبت در راستای ارتقای آگاهی 
عمومی و ایجاد فضایی برابر برای همه کاندیداها محســوب می شود. اما 
این اقدام از دیدگاه دیگری نیز قابل بررســی است. بیلبوردهای شهری 
یکی از مؤثرترین ابزارهای تبلیغاتی هســتند که تأثیرگذاری بالایی بر 
مخاطبــان خود دارند، اهمیت این نوع تبلیغات از آن جهت اســت که 
مخاطب آن تمام شهروندان با ســلایق و گرایش های متفاوت هستند. 
برخلاف رســانه های دیگر مثل تلویزیون و فضای مجازی، بیلبوردهای 
شــهری هیچ گونه فیلتر یا انتخاب خاصی برای مخاطبان خود ندارند. 
این بدین معناســت که هر فردی که در ســطح شهر حرکت می کند، 
خواه ناخواه با این تبلیغات مواجه خواهد شــد و پیام های آن را دریافت 
می کند.یکی از مشکلات اساســی تبلیغات در صداوسیما این است که 
تمامی افراد جامعه مخاطب این رســانه نیستند. برخی افراد به دلایل 
مختلف مثل مشغله های روزمره، علاقه نداشتن به برنامه های صداوسیما 
یا حتی نبود دسترسی به تلویزیون، از این رسانه استفاده نمی کنند. در 
نتیجه، پیام های تبلیغاتی که از طریق صداوســیما منتشر می شود، به 
همه ی شهروندان نمی رسد. از سوی دیگر، در فضای مجازی نیز مردم بر 
اساس علایق و سوگیری های شخصی خود، صفحات و کانال های خاصی 
را دنبال می کنند. این موضوع باعث می شود که بسیاری از افراد هیچگاه 
با برخی از محتواها و پیام های تبلیغاتی روبه رو نشوند.در مقابل، تبلیغات 
شهری مانند بیلبوردها این مزیت را دارند که تمامی افراد، بدون توجه به 
سلایق و گرایش های شخصی، با این تبلیغات مواجه می شوند. این امر به 
ویژه در زمان انتخابات اهمیت بیشتری پیدا می کند. با نصب بیلبوردهای 
تبلیغاتی کاندیداهای ریاســت جمهوری در نقاط مختلف شهر، امکان 
دسترســی برابر و عادلانه به اطلاعات برای همه ی شــهروندان فراهم 
می شــود. این اقدام نه تنها به افزایــش آگاهی عمومی کمک می کند، 
بلکه باعث می شود همه ی کاندیداها فرصت برابر برای معرفی برنامه ها 
و اهداف خود داشته باشند.علاوه بر این، باید به این نکته اشاره کرد که 
حتی صداوســیما نیز از اهمیت بیلبوردهای شــهری آگاه است و برای 
تبلیغ و معرفی بهتر تولیدات خود از این ابزار تبلیغاتی-اطلاع رســانی 
اســتفاده می کند. این نشــان می دهد که بیلبوردهای شهری به عنوان 
یک رسانه قدرتمند و تأثیرگذار، نقش مهمی در انتقال پیام ها به عموم 
مردم دارند.از دیگر مزایای تبلیغات شــهری می توان به دسترسی آسان 
و سریع اشــاره کرد. در جامعه پرمشغله امروزی، بسیاری از افراد وقت 
کافی برای تماشای برنامه های تلویزیونی یا جست وجو در فضای مجازی 
ندارند. اما تبلیغات شــهری، به دلیل قرار گرفتن در مسیرهای پرتردد 
و نقاط اســتراتژیک شهر، امکان مشاهده ســریع و بدون نیاز به صرف 
زمان را فراهم می کند. این ویژگی باعث می شود که پیام های تبلیغاتی 
به ســرعت و با تأثیرگــذاری بالا به مخاطبان منتقل شــود.در نهایت، 
اقدام ســازمان زیباسازی شــهر تهران در اختصاص فضای تبلیغاتی به 
کاندیداهای ریاست جمهوری، نمونه ای بارز از استفاده بهینه از فضاهای 
عمومی برای ارتقای آگاهی عمومی و ایجاد فرصت های برابر برای همه 
کاندیداها اســت. این اقدام نشان دهنده توجه به حقوق شهروندی برای 
مشــارکت آگاهانه در فرایند انتخابات اســت. با ایــن رویکرد، می توان 
امیدوار بود که شهروندان با آگاهی بیشتر و دسترسی بهتر به اطلاعات، 
تصمیم گیری های بهتری داشته باشــند و در نهایت، انتخاباتی سالم و 

شفاف برگزار شود.
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 بدون  شرح 

کاریکاتورکاریکاتور

مدیــرکل دفتر توســعه عدالت آموزشــی و 
آموزش عشــایر وزارت آمــوزش و پرورش از 
بازگشت 20 درصد از دانش آموزان عشایر به 

تحصیل در سال تحصیلی گذشته خبر داد.
علی تیرگیر گفــت: بحث بازمانده از تحصیل 
در مناطق عشــایری دلایل عمــده ای نظیر 
فرهنگ حاکم بر جامعه عشایری، فاصله دور یا 
صعب العبور بودن مدارس تعریف شده، سبک 
زندگی عشایری ضریب پیدا می کند. این بدان 
معناست که بحث بازماندگان از تحصیل حائز 
اهمیت  بوده و این مساله در جامعه عشایری 

نیز حادتر ظهور و بروز پیدا می کند.
سال گذشــته بر اســاس ظرفیت های سایر 
نهادها از جمله سازمان امور عشایر به عنوان 
متولی عشایر، در راستای حمایت همه جانبه 
از این جامعه مولد و لازم التوجه عمل کردیم. 
ما برای حل مشــکلات بحــث بازماندگان از 
تحصیل یک هم افزایی اطلاعاتی با ســازمان 

امور عشایری داشتیم و کدهای ملی فرزندان 
عشایر را از سازمان امور عشایر دریافت کردیم 
و با سامانه سناد خود تطبیق دادیم. بر اساس 
این اقدام دریافتیم که چه تعداد و چه میزان از 
دانش آموزان که در مناطق عشایری هستند، 

بازمانده از تحصیل هستند.
در مرحله دوم بــرای جلوگیری از بازماندگی 

از تحصیــل دانش آموزان در قــدم اول و ثانیا 
بازگرداندن دانش آموزان به مدرسه که تحت 
عنوان دانش آموزان بازمانده از تحصیل تعریف 
می شدند، اقداماتی انجام دادیم. از جمله این 
اقدامات حمایت بهتر و با کیفیت تر از مدارس 
شبانه روزی موجود در مناطق عشایری است. 
توسعه مدارس شــبانه روزی، احداث مدارس 
عشایری در مقاطع ابتدایی در جوامع عشایری 
که بعضا ما برای جلوگیری از بروز بازماندگی 
از تحصیل مدارس تک نفره ای را احداث کردیم 
چرا که تحصیل دانش آموزان عشــایر برای ما 
بسیار حائز اهمیت بود.وی افزود: تمام تلاش 
ما این است که در این فرصت طلایی تابستان 
بتوانیم با تدابیر مناســب و موثر در راستای 
جلوگیری از ترک تحصیل دانش آموزان عشایر 
و نیز بازگرداندن دانش آموزان عشایر بازمانده 
از تحصیل به مدرسه تمام تلاش و همت خود 

را به کار گیریم. 

مدیر کل دفتر توسعه عدالت آموزشی و آموزش عشایر وزارت آموزش و پرورش:

گشتند 2۰ درصد بازماندگان از تحصیل در مناطق عشایری به تحصیل باز
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برگزاری مسابقات پارا دو و میدانی قهرمانی کشور  

ســی و هشتمین دوره مسابقات قهرمانی کشور دوومیدانی جانبازان و معلولان گرامیداشت شهدای خدمت، تحت 
نظارت کمیته بین المللی پارالمپیک )IPC( برگزار شد.


